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Buď pilný jako včelička, přestože nejsi jednička, 

využij dobře každý den, ať je tvůj Tvůrce oslaven. 
 

JENÍKOV   OLDØICHOV   LAHOŠ   HUDCOV 
Zabrušany 



 

Slovo o. Nika   
Na jedné samotě žil ovčák, který měl housle. Jenže byly rozladěné. Nemohl je nijak 

naladit, proto v zoufalství napsal do jedné rozhlasové stanice, aby mu v určitou hodinu 
a v určitý den zahráli tón A. Vedení rozhlasové stanice rozhodlo, že mu vyjdou vstříc, a tak 

onoho konkrétního dne zazněl z éteru tón A. Ovčák si naladil housle 
a jeho chata se od té chvíle ozývala překrásnou hudbou.  
Když žijeme odděleni od Boha, jsou naše životy rozladěné –
nevytvářejí harmonii s ostatními a s Bohem. Ale když jsme naladěni 
na stejný tón s Pánem, zjistíme, že jsme obklopeni jeho nádhernou 
hudbou. Jsou před námi prázdniny, čas zastavení se, čas 
dovolených. Využijme toho času, který je před námi nejen 
k lenošení, ale také k naslouchání. Bůh k nám chce mluvit, ale my 
jsme naladěni na úplně jiné frekvenci. Zkusme se letos více naladit 
na to, abychom v šumění větru, ve svitu slunce, v hlasu dětí či 
hukotu moře zaslechli také hlas Boží. Bůh každému z nás říká: 

„Mám tě rád, pro tebe jsem stvořil tuto krásnou zem a toužím po tom, abys mě hledal 
a nalézal.“     

o. Nik 
 

Co nás čeká 
 V neděli 2. 7. oslavíme patrony našeho kostela svatého Petra 

a Pavla poutní mší svatou v Jeníkově. Začínáme v 10 hodin. 
 7. – 8. 7. a 15. 7. – 22. 7. proběhnou tábory pro děti ve 

Vranově nad Dyjí. V týdnu mezi tábory 8. 7. – 15. 7. 
pojedou děvčata na chaloupku do Štítar. 

 25. 7. přijedou do Jeníkova Soluňáci. 
 21. 8. – 26. 8. se můžete připojit k poutníkům, putujícím 

z Vranova na Velehrad 
 V sobotu 23. 9. bude mít svatbu naše katechetka Eliška 

Blažková. Tímto se také loučí s naší farností, jak o tom píše 
na předposlední straně zpravodaje. Děkujeme jí za její služby 
a oběti a za vše, co tu během těch 5 let působení vykonala. 

 V sobotu 7. 10. 2023 se uskuteční Moravská automobilová 
pouť. V 11 hodin přijedou poutníci do Lahoště a ve 12.00 
bude mše svatá v Jeníkově 

 Kostelní okno od loňského roku zdobí vitráž svatého Bernarda. Letos o prázdninách by 
mělo být osazeno další okno vitráží svatého Petra. 

 

Prosba: 
Hledáme dobrovolníky a dobrovolnice, kteří by byli ochotni občas pomoci pár hodin na faře, 
může to být všední den dopoledne, odpoledne nebo v sobotu. Můžete si vybrat i druh práce. 
Muži např. skládat dřevo, ženy nebo dívky pomoc s vyžehlením, úklidem na faře nebo 
kostela. Za tuto práci vám nemůžeme poskytnout finanční odměnu, pouze občerstvení na 
místě. 
Moc děkuje za případné zájemce slečna katechetka Lucka, tel: 731 062 971 
 



 

Bohoslužby se Soluňáky 
Stalo se již tradicí, že v posledním červencovém týdnu 
přijíždějí na faru do Jeníkova Soluňáci. Jde o skupinku 
kluků, a to nejen z Moravy, kteří si za vzor vzali svaté 
Cyrila a Metoděje ze Soluně, a snaží se podobně jako 
oni šířit dobro a víru. V tomto Soluňáckém týdnu 
připravují bohoslužbu na některém místě, které si naši 
pozornost zaslouží. A tak bych Vás rád o tom víc 
poinformoval a případně i na některou z těchto 
bohoslužeb pozval.  
Spolupatronkou farnosti Jeníkov je sv. Anna a jí je 
zasvěcena kaple v Jeníkově před farou. Právě v den, 
kdy celá církev slaví svátek sv. Anny a její manžela sv. 
Jáchyma, bude poutní mše svatá v této kapli, tedy ve 
středu 26. 7. 2023 v 17.00. 
O den později, ve čtvrtek 27. 7. 2023, je plánovaná mše svatá v Hudcově  na návsi a místě 
zbořeného kostela sv. Antonína poblíž kříže, který před několika lety Soluňáci postavili. Tato 
mše svatá mívá každoročně své kouzlo, nejen proto, že je slavena za dobrého počasí pod 
širým nebem, ale i proto, že se zde jednou za rok na tomto pozapomenutém posvátném místě 
vyprošuje Boží požehnání pro všechny, kdo v Hudcově žijí. 
V pátek pak bude v 17.00 mše svatá v Zabrušanech v kostele sv. Šimona a Judy a zároveň 
bude spojena s oslavou Božího Těla. Patří k tomu i průvod s Nejsvětější Svátostí obcí 
a zastávka s požehnáním u oltáře ve vstupním vestibulu hřbitova. Jde o velmi pěknou 
slavnost a vítány jsou zvlášť družičky a zpěváci. 
V sobotu v 17.00 bude sloužena další mše svatá - opět pod širým nebem - u obnovené 
kapličky, která jediná zbyla po zaniklé obci Staré Verneřice. Tato mše svatá bývá slavena se 
vzpomínkou na všechny, kdo nejen ve Verneřicích, ale ve všech zaniklých obcích 
v Podkrušnohoří, žili a byli pochováni, a také za jejich žijící potomky a jejich rodiny.  
Nedělní mše svatá v jeníkovském kostele v 10:00 bývá vrcholem celého týdne, je spojena 
s udělováním svátostí křtu a dalších a bude obětována za farníky, tedy za vás za všechny, kdo 
zde žijete.  
Tato série bohoslužeb může být pro některé příležitostí setkat se napřímo se skutečností, jak 
katolická církev prožívá bohoslužbu, pro jiné třeba šancí nahlédnout do kostela, který není 
vždy otevřen, či přednést na posvátném místě vše, co člověk nese ve svém srdci, před svým 
Pánem. A tak ještě jednou opakuji, že jste zváni.  

P. Marek Dunda 
 
Plánované bohoslužby v Soluňáckém týdnu: 
út 25. 7. ve 20,30 Jeníkov kostel 
st 26. 7. v 17,00 Jeníkov kaple sv Anny - poutní 
čt 27. 7. v 17,00 Hudcov 
pá 28. 7. v 17,00 Zabrušany - Boží Tělo 
so 29. 7. v 17,00 Staré Verneřice u kapličky - se vzpomínkou na 
všechny obyvatele zaniklých obcí v Podkrušnohoří - zesnulé i 
žijící a jejich rodiny 
ne 30. 7. v 10,00 Jeníkov - kostel -  mše svatá za farníky 
  



 

Týden na faře TYNAF  
Poslední prázdninový týden můžou děti prožít na faře v Jeníkově, 
uskuteční se v termínu 29. 8. - 2. 9. 2023. 
Sejdeme se v úterý, středu a sobotu dopoledne  od 9 do 11.30 hodin 
a odpoledne od 15 do 17 h. 
Ve čtvrtek se uskuteční Olympiáda v Lahošti od 15.30 h. 
V pátek pojedeme na výlet, čas srazu si upřesníme, bližší informace 
budou napsány na nástěnce před farou a na facebooku Fara Jeníkov. 
Během společného času si užijeme spoustu legrace, zahrajeme hry, 
něco se naučíme a vyrobíme. 
Na všechny děti se těší slečny katechetky a pomocníci. 
Bližší informace u Lucie Soškové 

   

Olympiáda v Lahošti 
V rámci Týdnu na faře TYNAFu proběhne ve čtvrtek 
31. 8. VELKÁ OLYMPIÁDA.   
Začátek olympiády je v 15.30 hodin před kapličkou 
v Lahošti. Srdečně jsou zvány všechny děti a rodiče 
z Lahoště, Hudcova, Jeníkova i okolí. Děti čeká plnění 
různých úkolů na stanovištích, následuje vyhlášení 
výsledků  a pro každého soutěžícího i sladká odměna. 
Na všechny děti i rodiče se těší slečny katechetky 
a pomocníci. 

 
Milí druháci!  
Chtěli byste se dobře připravit na nový školní rok? Přijďte na Prázdninovou 
univerzitu na faru do Jeníkova!  
Kdy? V posledním týdnu prázdnin: 27. 8. - 1. 9. 
Co vás čeká? Plnění úkolů k získání čestného titulu, hry a výlet.  
Těší se na vás profesor Ulipispirus a jeho tým. 
Kontakt: Irena Ihmová, irenaiii@seznam.cz, 731 043 178 

 

Žehnání motorek 
V neděli 21. 5. 2023 proběhlo v adoptivní farnosti Jeníkov první 
žehnání dopravních prostředků – konkrétně motorek. Před faru se 
sjelo celkem pět motorek spolu s jejich majiteli. Důvod byl prostý. 
Chtěli si nechat požehnat svoje motorky a vyprosit si pro svoje 
cesty také Boží ochranu. Žehnání udělil otec Nik. V krátké 
promluvě připomněl, že nestačí jen Boží požehnání, ale že je třeba 
také ze strany řidičů udělat vše pro to, aby se jezdilo bezpečně 
a také se dodržovali předpisy. Po krátké modlitbě pak požehnal 
motorky. Pak se motorkáři na svých strojích vydali na odpolední 
vyjížďku. Jako upomínku na toto žehnání dostal každý obrázek 
Panny Marie.  



 

Ohlédnutí za slavností Božího Těla v Lahošti 
Opět po roce se podařilo uskutečnit oslavu Božího Těla v Lahošti. Dříve než se ale za touto 
krásnou slavností ohlédnu, seznámila bych vás, o co se vlastně jedná. 

Kostelu se jiným názvem říká dům Boží – to nejen proto, že je to místo zvláštním 
způsobem zasvěceno Pánu Bohu, ale také proto, že tam přebývá sám Bůh. Je ve Svatostánku 
(v takové skříňce v přední části kostela) pod podobou obyčejné oplatky, říkáme ji Hostie, 
která byla při mši svaté proměněna ve skutečné Tělo Pána Ježíše. Ježíš Kristus je zde 
přítomný a živý, tak jak kdysi byl před 2000 lety mezi svými učedníky v Palestině. Proto ti, 
kdo to vědí, při příchodu do kostela před Svatostánkem poklekají. 

 Jednou za rok se právě o Božím Těle koná oslava přítomnosti Pána Ježíše mezi námi. 
Kněz bere proměněnou Hostii a nese ji v nádobě nazývané monstrance, která připomíná 
sluníčko a vychází s ní z kostela na veřejnost. Věřící jej doprovázejí. Jde se obcí a vše je 
uzpůsobeno k tomu, aby byl Pán Ježíš u nás důstojně uvítán. Konkrétně to znamená, že ve 
slavnostním průvodu se zpívá, před nesenou monstrancí je průvod ministrantů a družiček. 
Ministranti zvoní na zvonky, družičky hází na zem květy, aby byl vytvořen symbolický 
koberec pro nejvzácnějšího Hosta. Takto se dochází až k slavnostně vyzdobenému 
venkovnímu oltáři. Zde prosíme nejen za sebe, ale i za všechny, kteří v dané obci žijí, proto 
je tento průvod tak důležitý.  
   V Lahošti jsme tuto velkou slavnost oslavili mší svatou v kapli Panny Marie, kterou 
sloužil otec Marek Dunda z Vranova nad Dyjí. Ve své promluvě zmínil, že tento krásný 
svátek nepotřebuje Bůh – jeho sláva se tím neumenší, když ji vynecháme, ale my lidé, 
protože bez Božího požehnání je marné naše namáhání. A také je potřeba si připomenout, že 
máme tu výsadu, že je Bůh mezi námi. Po mši svaté se šlo ke třem vyzdobeným oltářům 
v obci, kde jsme vyprošovali Boží požehnání. Zněly zpěvy, nechyběli ministranti ani 
družičky. Po ukončení celé slavnosti byli všichni zváni na faru do Jeníkova, kde bylo setkání 
nad Biblí. Souběžně s programem pro dospělé se na faře konal i program pro děti. 

          Táňa Dohnalová 



 

XIX. Pěší pouť z Prahy do Jeníkova 
V pozadí linoucích se tónů varhanního koncertu z katedrály sv. Víta začala XIX. pěší pouť 
z Prahy do Jeníkova.  
Většina poutníků dorazila do hlavního města s časovou rezervou, a tak měla možnost si projít 
část města. V 19 h se už všichni poutníci sešli u katedrály a jejím symbolickým obejitím 
s modlitbou byla pouť zahájena.  
Čtvrteční ráno opouštěli poutníci s vděčností místo svého skvělého ubytování, Arcibiskupský 
palác, a zamířili do pražské katedrály na slavnostní mši svatou s otcem biskupem Zdeňkem 
Wasserbauerem. Po ní měli možnost si prohlédnout katedrálu. Hned pak vyrazili přes Prahu, 
Budeč a Okoř na místo svého dalšího noclehu, do Nelahozevsi. 
V pátek poutníci procházeli krajinou z Nelahozevsi do Libochovic, při které došlo k mnoha 
milým setkáním. Odpoledne se připojili i další. 
V sobotu ráno čekala poutníky cesta přes České středohoří až do Kostomlat pod Milešovkou. 
Úsek cesty z Třebenic do Teplé doprovázel 
eucharistický průvod. V nově opravené kapličce 
v Teplé byla po pár letech opět mše svatá, po které 
štědří farníci připravili poutníkům bohaté pohoštění. 
Poslední úsek poutníci vyzkoušeli novou cestu, která 
se osvědčila. 
Poslední den poutě vyrazilo z Kostomlat pod 
Milešovkou téměř 30 poutníků, z toho 7 domácích 
jeníkovských. Opět všechny čekalo milé přivítání 
v kostele v Křemýži a brzy poté vstoupili na území 
farnosti Zabrušany a Jeníkov. Ve farním kostele v 
Jeníkově mohli svěřit Panně Marii své úmysly a následoval vrchol poutě, slavnostní mše 
svatá. Po ní jako každý rok hojné občerstvení na faře a setkání s místními farníky.  
Bohu díky za celou pouť, ochranu andělů strážných na cestě a všem dobrodincům za jejich 
štědrost! 

Irča 

 
Cyklopouť z Přímětic do Jeníkova 

Ve středu 21. června v dopoledních hodinách 
dojela skupinka vytrvalých cyklopoutníků do 
Jeníkova. Od neděle, kdy vyrazili z Přímětic 
(u Znojma), měli za sebou přes 300 km. Na 
poslední úsek z Duchcova do Jeníkova se k nim 
připojily i dvě poutnice z fary v Jeníkově. 
Poutníci měli za sebou nejen spoustu kilometrů 
najetých za 3 dny, ale také mnoho krásných 
zážitků. Posíleni společně stráveným časem 
radostně poděkovali Pánu Bohu při mši svaté, že 

v pořádku dojeli. Jeníkov ten den navštívila i vážená návštěva z Prahy, o. Roman Kubín, 
který má na starosti sekci pro mládež, a tak u oltáře stáli hned tři kněží. 
Po mši svaté následovalo na faře občerstvení poutníků, povídání i zpívání s kytarou. 

 



 

Mládí je krásné, ale… 

Na nočním stolku staré paní, která zemřela v domově důchodců, 
našli po její smrti tento dopis adresovaný mladé ošetřovatelce, která se 
o  ni starala:  

„Co vidíš, ty, která se o mě staráš? Co vidíš, když se na mne 
díváš? Co si myslíš, když ode mne odcházíš? A co říkáš, když o mně 
mluvíš? Nejčastěji vidíš protivnou stařenu, trochu bláznivou, která se 
dívá do prázdna a už to v hlavě nemá v pořádku. Při jídle slintá 
a nikdy neodpoví, když se jí na něco ptáš. A pořád ztrácí boty 
a ponožky. Ať ji to baví, nebo ne, nechá tě, ať všechno děláš, jak chceš: 
mytí i jídlo, jen aby zabila dlouhý šedý den. To tedy vidíš! 
Tak otevři oči. To nejsem já. Povím ti, kdo jsem. 
Jsem poslední z deseti dětí, měla jsem otce a matku a bratry a sestry. 
Měli jsme se moc rádi. Jsem šestnáctiletá dívka jako vítr, která sní, že 
brzy potká toho pravého. Vdala jsem se už ve dvaceti. Srdce mi 
poskočilo radostí, když jsem si vzpomněla na předsevzetí, která jsem si 
ten den dala. Teď je mi pětadvacet a mám syna, který mě potřebuje, aby měl domov. Jsem 
třicetiletá žena, syn rychle roste, ale pojí nás nezničitelná pouta. Je mi čtyřicet a on brzy 
odejde. Ale mám svého muže. V padesáti si kolem mne hraje houf dětí. Zase mám kolem sebe 
děti a vedle sebe manžela. Pak přicházejí temné dny – umírá mi manžel. Když pomyslím na 
budoucnost, třesu se strachem, protože moje děti mají plno práce s výchovou svých dětí. 
A tak myslím na léta a na lásku, kterou jsem poznala. Už jsem stará. Příroda je krutá, tváří 
se, že stáří rovná se bláznovství. Tělo mě nechává na holičkách, opouští mne krása i síla. 
A tam, kde jsem měla srdce, nechává čas jen kus kamene.  Ale v této staré zřícenině pořád 
bije srdce děvčete. Pamatuji si radosti i bolesti. Prociťuji svůj život od začátku a miluji. 
Vzpomínám na příliš krátké roky, které pominuly příliš rychle. A přijímám neúprosnou 
skutečnost, že „nic netrvá věčně“. Tak otevři oči, ty, která o mě pečuješ, a podívej se na tu 
protivnou stařenu…. Podívej se pořádně a uvidíš mě.“ 
 

Co na to papež František? 
Papež František říká: Mládí je krásné, ale věčné mládí je velmi 
nebezpečná halucinace.  Být  starý je stejně důležité – a  krásné – 
jako být mladý. Pamatujme si to. 

Dále papež František říká, že stáří je dar pro všechny věkové 
kategorie. Je to dar zralosti, moudrosti. Je důležité nejen to, aby 
starší lidé měli ve společnosti místo moudrosti, kterou mají, 
prožitou historii, ale také to, aby s mladými vedli rozhovor, aby 
s nimi mluvili. Mladí musí mluvit se staršími a starší s mladými. 
Tento most bude předávat moudrost lidstvu. V  dialogu mezi 
mladými a starými mohou staří dávat sny a mladí je mohou 
přijímat a nést dál. Nezapomínejme, že v rodinné i společenské 
kultuře jsou starší lidé jako kořeny stromu. Mají v sobě veškerou 
historii – a mladí jsou jako květy a plody. Pokud nepřichází míza, 
pokud tato "krev" - řekněme - nevychází z  kořenů, nikdy nebudou 
moci vzkvétat. Nezapomínejme na básníka: "Vše, co má strom, 

který kvete, pochází z toho, co má pod zemí" (Francisco Luis Bernárdez). Vše krásné, co 
společnost má, souvisí s kořeny starších lidí.  



 

Starší člověk není odpadní materiál: Je požehnáním pro společnost. Modlitba prarodičů 
a  seniorů je velkým darem pro církev! Je to obrovské bohatství. A velká injekce moudrosti 
také pro celou lidskou společnost, zejména pro tu, která je příliš zaneprázdněná, schvácená 
a  roztěkaná. Někdo musí zpívat rovněž pro ně a opěvovat Boží znamení, modlit se za ně. 
Podívejme se na Benedikta XVI., který se rozhodl trávit v modlitbě a naslouchání Bohu 
poslední úsek svého života! To je krásné. Velký věřící pravoslavné tradice z minulého 
století, Olivier Clément, říkával: „Civilizace, kde už se nikdo nemodlí, je civilizací, v níž 
stáří už nemá žádný smysl. A to je děsivé. My potřebujeme především seniory, kteří se 
modlí, protože k tomu je nám dáno stáří.“  

          P. Sobotka 
 

Ohlédnutí za Nocí kostelů v Jeníkově 2023 
Na první červnový pátek se letos konala celostátní akce s názvem Noc kostelů. Ve farnosti 
Jeníkov jsme návštěvníkům zpřístupnili tři sakrální památky k prohlédnutí. Jeníkovský 
chrám sv. Petra a Pavla, kapli sv. Anny a kapli Panny Marie v Lahošti. 

Stalo se již milou tradicí, že Noc kostelů ohlašují nově 
obnovené jeníkovské zvony. Stejně jako v předchozích letech 
chvíli po zvonění vystoupila MŠ Jeníkov pod vedením paní 
ředitelky Jany Baumgartlové s programem Rok se s rokem sešel, 
hned po té si děti mohly užít akci Pojď si hrát. Byly připraveny 
různé aktivity související s kostelem. Např. Kostelní detektiv: 
doplnit na papírový interiér kostela předměty, které se v kostele 
nachází. Úkolem bylo předmět najít, poznat a v podobě obrázku 
ho nalepit na správné místo. Nebo si mohly zahrát kostelní 
běžecké kvarteto, kdy ve venkovním areálu kostela byly 

rozmístěné kartičky kvarteta s kostely a děti musely najít 4 kartičky kostelů, které k sobě 
patří. Velká část také namalovala, co se jim v kostele líbí.  
V rámci Noci kostelů mohli zájemci vystoupit na věž, poslechnout si chvály s kytarou 
a klávesy. Zapálit svíčku za zemřelé, prohlédnout si liturgické předměty a oděvy. Pokračovat 
v opisování Bible, podívat se do duchovní literatury a další. Pravidelně také označujeme 
posvátné objekty, které se v kostele nachází k osobnímu vzdělání. 
Chrám sv. Petra a Pavla navštívilo přibližně 50 návštěvníků. Často měli zájem si povídat 
anebo se i sdílet, co v tuto chvíli v životě prožívají. Někteří přišli do našeho kostela 
opakovaně po letech, kdy si tak chtěli připomenout svou první návštěvu. 
Kapli sv. Anny navštívilo několik dětí a také pár dospělých. 
A proč se vlastně Noc kostelů koná? 
Noc kostelů nabízí možnost nezávazného přiblížení se a setkání s křesťanstvím. 
Je to noc plná lehkosti a nenucenosti a zároveň citlivosti a hloubky. 
Rozmanitost nabídky poskytuje mnoho možností, jak citlivě přiblížit křesťanství, církev, víru 
– a každý si může sám zvolit, do jaké míry se přiblíží. Smyslem je oslovit, nabízet, ale 
nevnucovat, a tímto způsobem zprostředkovat návštěvníkům pozitivní zkušenost 
v souvislosti s církví. 

          Táňa Dohnalová 



 

Víte že… 
Generální vikář P. Martin Davídek navštívil Fatymskou farnost na Moravě? 
V den slavnosti Narození Jana Křtitele 24. 6. se v obci Žerůtky u Znojma konala slavnost 
připomenutí 100 let od narození prvního kněze z této obce P. Ladislava Vybírala. Protože 
P. Ladislav byl komunistickým režimem odeslán do litoměřické diecéze, kde prožil 
podstatnou část svého kněžského života, slavil mši svatou generální vikář této diecéze 
Mons. Martin Davídek. 
Na začátku bohoslužby všechny přivítal duchovní správce farnosti 
Olbramkostel, do které obec Žerůtky spadá o. Marek Dunda. Ten 
také všechny seznámil s životopisnými daty Mons. Martina Davídka 
a kratičce nastínil, kdo byl P. Ladislav Vybíral. Následovalo 
přivítání za obec Žerůtky a také za litoměřickou diecézi, kterou 
vykonala skupinka mladých děvčat, která za tímto účelem dorazila 
až z jeníkovska. Otec Martin Davídek by milým přivítáním 
překvapen a potěšen. V kázání pak zmínil, jak to Pán Bůh na dnešní 
den dobře připravil, když se tato slavnost připomínky stých 
narozenin P. Ladislava Vybírala koná v den slavnosti Narození Jana 
Křtitele a navíc, za půl roku si budeme připomínat Narození našeho 
Pána Ježíše Krista. Také poukázal, že propojení obce Žerůtky patřící 
do farnosti FATYMu s litoměřickou diecézi má dosah také 
v současnosti, protože FATYM nadále pokračuje v této misii 
v Jeníkově a on sám doufá, že bude pokračovat i v budoucnosti. Mons. Martin Davídek obci 
Žerůtky a celému okolí popřál, aby vyšla další povolání: k manželství, zasvěcenému životu 
a také, aby vyšla perla povolání - kněžství. Kněžská duše to je dar. 
Jsme rádi, že si na nás P. Martin udělal čas a můžeme takhle společně prožívat duchovní 
propojení mezi Čechy a Moravou.  
 

Včela fascinující tvor – jak to Bůh krásně stvořil 
 Na včelách je nejvíce fascinující, jak u nich funguje soudržnost. Vždy, když přijde pro 

ně těžká chvíle, každá funguje pro celek, pro budoucnost 
včelstva. 

 Za celý svůj život vyrobí jedna včela asi lžíci medu, přesto 
pracuje na plné obrátky, a  dokonce ani nespí. 

 Včelí královna naklade až dvou a půl násobek své váhy za den. 
Jako kdyby jedna slepice snesla koš vajec. 

 Trubec je včelí samec, rodící se z neoplozených vajíček, nemá 
žihadlo, jeho jedinou úlohou je oplození matky, v úlu žijí 
nečinně, jsou živeni včelami. 

 Včela nosička doletí za snůškou až 5 kilometrů. Lítá rychlostí 
asi 8 m/s což je zhruba 29 km/h. 

 Včela v době intenzivní činnosti žije 6 až 8 týdnů, upracuje se. 
Včely, které přezimují, vydrží až 9 měsíců, hlavní práci 
vykonávají pak na jaře. 

 Včelí společenství přežívá zimu cca od 4 do 8 tisíc dělnic. Ve špičce v létě může mít 
včelstvo až 80 000 jedinců.   Připravil: Marek Vybíral, včelař Únanov 



 

Víte, že patronem včelařů je svatý Ambrož?  
Stará legenda vypráví o malém chlapci, který jednou 

spal  s  otevřenými ústy a na tvář mu usedl včelí roj. Do úst mu 
vložil med a pak odlétl, aniž by chlapci ublížil. 

Tím chlapcem byl svatý Ambrož a tato událost 
předznamenala jeho pozdější výmluvnost. 

Svatý Ambrož se narodil kolem roku 340 v Trevíru, jako 
syn vrchního náměstka Galie. Když dorostl, odešel studovat 
práva do Říma a chtěl se stát císařským úředníkem. Byl velice 
zdatným řečníkem a  oblíbencem prefekta Probuse, který jej 
jmenoval přísedícím u soudu v Miláně. Za jeho působení 
propukly ve městě náboženské nepokoje mezi katolíky a sektou 
ariánů kvůli volbě nového biskupa. Svatý Ambrož díky své 
výmluvnosti spory urovnal a  nakonec se sám stal biskupem. 

30. 11. 374 byl pokřtěn a ještě téhož roku 7. 12. byl vysvěcen na biskupa a ujal se 
biskupského úřadu. Jako vzorný křesťan rozdal všechen rodinný majetek chudým, 
prosazoval spravedlnost, neúnavně pracoval, prosazoval církevní kázeň a práva křesťanů. 
Pilně studoval teologické spisy starých otců a brzy se zařadil mezi nejvzdělanější církevní 
učitele. Stal se propagátorem církevní hudby a duchovních zpěvů. Díky znalostem řečtiny 
a  řecké moudrosti byl opravdu velmi učeným a uznávaným. Je považován vedle svatého 
Jeronýma, Řehoře Velikého a Augustina za významného latinského církevního učitele. 
Svatý Ambrož zemřel v roce 397 v Miláně, kde je i pohřben v chrámu, nesoucím jeho jméno. 
 
Co nám říká sv. Ambrož dnes, 
 aneb výroky, které stále platí: 
„Nikdo se nevyléčí tím, že zraní někoho jiného.“ 
„Zlo v nás je mnohem horší, než jakýkoli vnější nepřítel.“ 
„Je opravdovou úlevou, jestliže máme někoho, 
s kým můžeme sdílet své nitro,  
komu můžeme otevřít srdce a svěřit mu svá tajemství.“ 
„Země patří všem, ne pouze bohatým.“ 
„Pravá síla člověka tkví v tom, že dovede přemoci sebe, 
zkrotit svůj hněv a nepovolit svým vášním. 
 

Modlitba včelaře 

Dopřej mi, Pane, vždycky dobrý med             Taky trpělivou duši dej mi, můj Pane,  
a abych ho ještě dlouhá léta jed.         která zvládne všechno, co se v úle 
stane. 
Taky zdravé tělo, Pane, chtěl bych mít,       Nad nezdarem nikdy nenechej mně klít,  
 a s ním vždy včelám dobře posloužit.   z úspěchu pak nedovol mi hříšně pyšným 
být. 
K tomu kdybys, Pane, dobrý rozum chtěl mi dát,    Dej mi, humor, Pane,  
jenž by pomohl mi o včeličky pečovat.        s kterým žihadla si vybírám, 
Ať dělám chyby zřídka a napravit je umím hned,       a ať radost z včelaření kolem  
dřív než za trest včely odepřou mně med.            sebe rozdávám. 



 

Dávám hodně, ale získávám víc aneb ohlédnutí za 
pětiletou službou na faře v Jeníkově 
Od konce srpna roku 2018, kdy jsem přijela na faru do Jeníkova jako katechetka nastálo, 
uběhlo již skoro pět let. Přišla jsem plná energie a očekávání, těšila jsem se na práci s dětmi i 
jejich rodinami, na péči o domácnost, úklid neukliditelné fary i velkého kostela. Nelhala 
jsem, když jsem dětem kolikrát slibovala, že chci na faře zůstat, že je neopustím, neodejdu 
jako většina katechetek přede mnou. Fakt jsem to myslela vážně. Když se o mě začal zajímat 
můj budoucí manžel, vzala jsem si půl roku na rozmyšlenou, protože i jenom začít s ním 
chodit znamenalo můj potenciální odchod z Jeníkova v budoucím čase. Tolik mi záleželo na 
službě na faře. Nikdy by mě nenapadlo, že jednou opravdu budu tuto krásnou krajinu 
opouštět s vyhlídkou svatby a toho ,,obyčejného života“, kterému jsem se vždy chtěla 
vyhnout . Ráda bych proto tento odstavec věnovala krátkému zhodnocení své 
dobrovolnické služby.  
Pět let jsem téměř na faře bydlela – odjezdy mířily pouze na Moravu, kam jsem jezdila buď 
s dětmi na pobyty či tábory, nebo vypomáhat, když bylo potřeba. Každý měsíc jsem také 
jezdila do Brna na Masarykovu univerzitu (jako ,,zábavu“ jsem si totiž napařila další 
vysokoškolské studium, aby mozek nezakrněl), doma mě rodiče viděli minimálně. Volný čas 
jsem žádný neměla, a pokud ano, věnovala jsem ho škole. Ale nevadilo mi to, bavila mě 
různorodá činnost i práce s dětmi a setkávání se s lidmi, ačkoli pro mě jako silného introverta 
to bylo často velmi obtížné snést, někdy mi z těch kontaktů šla opravdu hlava kolem. Jenže 
mi to přineslo neuvěřitelně silnou zkušenost v práci s dětmi, mládeží a dospělými, což si 
myslím, že bych v žádné jiné profesi nezískala. Navíc mám pestrou paletou zážitků - všechny 
události, které se odehrály třeba během týdne, běžný člověk zažije stěží za rok. O tom se ale 
těžko vypráví, práci na faře si nikdo nedokáže představit, dokud si ji nevyzkouší.  
Mám pocit, že mnohem více, než jsem dala druhým, jsem získala. Naučila jsem se třeba 
netrápit se nevděčností, nevlídností a nespravedlivým chováním druhých, ale zkusila jsem si 
i praktické věci jako opravit auto, uklízet týden v kuse pavučiny, vařit pro padesát lidí nebo 
odehrát varhanní koncert. Nezapomenu na chvíle, kdy děti s radostí hrály na schovku, 
vyráběly nebo kreslily, dokonce dokázaly odpustit druhým, překonaly strach nebo projevily 
svou odvahu. Zažila jsem také usmíření po letitém sporu v rodině. Bůh vždy pomohl a já 
zjistila, že všechno má smysl, i nepříjemnost může být cestou k dobrému. Ráda bych 
poděkovala všem, kteří mou službu v Jeníkově podporovali modlitbou i materiálně, pomáhali 
při akcích, poskytovali zázemí a psychickou oporu, zajímali se o to, co potřebujeme nebo 
přijeli nárazově vypomoct. Díky nim jsem mohla sloužit a tuto ,,pomoc“ předávat zase jinde. 
Teď je přede mnou svatba, hledání si zaměstnání jako sociální pedagog, zařizování 
společného bydlení s manželem v Brně. Moc se na to těším, i když můj život se asi stane víc 
obyčejným a každé zaměstnání bude v porovnání s prací na faře dost nudné .  
Na závěr uvedu, co nejdůležitějšího jsem zjistila, že lidé potřebují: někoho, kdo to s nimi 
myslí dobře. Bylo jedno období, kdy mi pořád někdo telefonoval - lidé mi volali, chtěli 
poradit, pokecat. Říkala jsem si: proč volají na faru, když mají rodinu, přátelé a známé? Pak 
mi došlo, že jim chyběl člověk, kterému můžou důvěřovat a který pomůže jim, nemyslí 
v prvé řadě na sebe, co on z toho bude mít. Na to chci pamatovat i nadále a věnovat lidem 
svůj čas, ať už budu kdekoliv, protože poznat laskavost je důležitější než mít hromadu peněz. 
Díky Bohu za všechno. Snad dá vyrůst tomu, co jsem nešikovně zasela a požehná dalším, 
kteří na faru přijdou sloužit po mně.   

          Katechetka Eliška  



 

 …..Vtipy… Vtipy… A zase ty vtipy….  
 
Letní rozkvetlá louka, na ní řada úlů a mezi nimi se pohybuje 
včelař v plné práci. Od lesa přichází dva trempíci a už z dálky 
volají: „Dobrý den, můžeme si tudy přes tu louku zkrátit cestu na 
vlak? Chtěli bychom stihnout ten do Brna v patnáct hodin!“ 
„Jistěže, pánové. A když do těch dřevěných bedýnek zabouchám, 
tak s přehledem stihnete i rychlík o půl třetí!“ 
 
Přijde chlapík do stavebnin: „Prosím, dejte mi ty křížky na 
kladení dlaždic, takových 30 000 kousků.“ Prodavač: „Prosím 
Vás, nač tolik?“ Chlapík: „Ale, mýmu šéfovi umřely 
včely a požádal mne, abych je 
křesťansky pochoval.“ 
 

Učitel vysvětluje rozdíl mezi nehodou a neštěstím a ptá se: 
 "Může mi někdo říct příklad?" 
Pepíček se přihlásí. "Tak mluv, Pepíčku," vyzve ho učitel.  
"Mno, když ztratím vysvědčení, tak je to nehoda. A když ho 
tatínek najde, je to neštěstí." 

 
Pepíček přinese tatínkovi 
provinile vysvědčení. Ze 
všeho dostal za pět. Tatínek se rozzlobí a začne křičet: 
"Tolik pětek?! Máš zaracha." 
Po chvilce se zamyslí a už klidným hlasem povídá: "No 
aspoň, že z chování máš trojku." 
 
Pan učitel vysvětluje žákům, co je čas minulý, přítomný a 
budoucí. Pak dává příklad: 
,,V červenci jsou prázdniny a hodně pálí sluníčko. Jaký je 
to čas, Pepíčku?“ 
,,To je krásný čas,“ odpoví Pepíček. 

 

Jenda se vrátí domů z tábora. 
,,Jak ses tam měl? Jistě ses dozvěděl nové důležité věci, co například?“ ptá se otec. 
,,Že všichni ostatní dostávají vyšší kapesné!" 

Prázdninový farní zpravodaj vydalo pro Římskokatolickou farnost Jeníkov vedenou duchovním správcem P. 
Mgr. Janem Richterem - otcem Nikem (mobil: 731 402 743; email richterjan@seznam.cz) společenství FATYM 
(farní tým) VRANOV NAD DYJÍ a PŘÍMĚTICE-BÍTOV. Kontaktní adresa: fara Jeníkov 1, PSČ 417 24.  

Zpravodaj vyšel v červnu 2023 v nákladu 1100 výtisků. Příští vydání zpravodaje plánujeme jako dušičkové a 
vyjde, dá-li Bůh, v říjnu 2023. Rozdáváno zdarma do každé domácnosti farnosti (v Jeníkově, Oldřichově, Lahošti a 
Hudcově a Zabrušanech). Děkujeme všem, kteří nám jakýmkoliv způsobem pomáhají. Pán Bůh zaplať! Vytiskl 
Tiskový apoštolát FATYMu. Text zpravodaje (a také jeho starší vydání) se nachází i na našich internetových stranách 
www.fatym.com. 
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